

The promotion pattern shows no significant difference between the two groups. The Department does not have a great deal of flexibility in its hiring of this specialized technical group as most qualified candidates come from the Armed Forces. Very little hiring has taken place recently or is likely in the near future due to technical innovations which are reducing the CM establishment.

(5) Electronic Technicians

Francophone participation in the small electronic technicians (EL) group (population 56) is a low 12.5%. This appears to be largely due to the nature of the labour pool in this occupation. As in the case of the CM group, most of the hiring is done from the Armed Forces and other government departments.

(6) Security Guards

The distribution pattern in the PRC group shows a fairly low overall representation of francophones and lowest at the higher grades:

Grade Niveau	Employees in Grade Nombre d'employé			Francophone Proportion Proportion des francophones	Years to reach grade Années nécessaires	
	E	F	Total		E	F
	A	F			A	F
PRC-8	2	0	2	0	10	
PRC-7	34	5	39	12.8%	7.0	4.8
PRC-5	68	22	90	24.4%	2.1	3.0
Total	104	27	131	20.6%		

N.B.: PRC-6 does not exist.  
N.B.: Le niveau PRC-6 n'existe pas.

D'après le profil de l'avancement, il n'existe pas de différence sensible entre les deux groupes. Le Ministère ne dispose pas d'une très grande marge de manoeuvre en ce qui concerne l'engagement de ces techniciens spécialisés, car la plupart des candidats qualifiés viennent des Forces armées. Très peu de communicateurs ont été engagés récemment où le seront vraisemblablement dans un proche avenir étant donné la réduction de l'effectif CM par suite d'innovations techniques.

5) Techniciens en électronique

Les francophones ne représentent que 12,5 % du petit groupe de techniciens en électronique (EL) qui comprend 56 employés en tout. Ce phénomène s'explique en grande partie, semble-t-il, par la nature de ce groupe d'occupation. Comme dans le cas du groupe CM, la plupart des employés viennent des Forces armées et d'autres ministères du gouvernement.

6) Gardes de sécurité

La répartition des employés du groupe PRC indique une représentation d'ensemble assez faible de francophones, notamment dans les grades plus élevés:

This group also is hired mainly from those recently retired from careers in the Armed Forces, and the linguistic distribution of those recruited is representative of that in the group drawn from. Recruitment in recent years has been at a fairly low level, consistent with a low turnover, but fairly well balanced linguistically. From 1973 through 1977, 32 anglophones and nine francophones left the Department.

(B) Non-Rotational Employees

The Department has 514 non-rotational Canadian Public Service employees (as opposed to locally-engaged staff overseas) in 22 separate occupational groups. Most of these employees work in Ottawa in support of the Department's foreign and headquarters operations, although a few are at posts overseas on a single assignment basis. This figure does not include employees of the Passport Office in Ottawa and elsewhere in Canada. The overall pattern of representation in this group is equitable; the francophone proportion is 160 out of the 514, or 31.1%. However, the French-speaking employees are rather heavily concentrated in the clerical secretarial/stenographic and other junior administrative support groups. In the senior levels (arbitrarily defined as AS-5 and above), francophone representation comes down to 13 out of 74, or 17.6%. This pattern is illustrated by the following tables:

Les gardes de sécurité sont surtout des retraités des Forces armées et la répartition linguistique des recrues en témoigne. Le recrutement des dernières années a été assez faible, proportionnel au taux de roulement, mais les deux groupes linguistiques ont été représentés de façon assez égale. De 1973 à la fin de 1977, 32 anglophones et 9 francophones ont quitté le Ministère.

B) Employés non permutants

Le Ministère emploie 514 fonctionnaires canadiens non permutants (par opposition aux employés recrutés sur place à l'étranger), répartis en 22 groupes d'occupation. La plupart de ces employés travaillent à Ottawa et assurent le soutien des opérations du Ministère à l'étranger et à l'Administration centrale, bien que certains soient affectés pour une période de service à une mission à l'étranger. Ce chiffre ne comprend pas les employés du Bureau des passeports à Ottawa et ailleurs au Canada. De façon générale, les deux groupes linguistiques sont représentés de façon équitable dans ce groupe: 160 des 514 employés sont francophones, soit 31,1 %. Cependant, ces derniers se retrouvent massivement dans le groupe des employés de bureau, secrétaires et sténographes, ainsi que dans d'autres groupes subalternes de soutien administratif. Aux niveaux supérieurs, arbitrairement définis comme AS-5 et au-dessus, la représentation de francophones baisse à 13 sur 74 employés, soit 17,6 %. Le tableau ci-dessous illustre la situation: